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ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ- ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΣΥΝΤΑΞΗ 

▪ Ενεργητική σύνταξη ή διάθεση έχουµε όταν διατυπώνεται ένα νόηµα µε ρήµα 
ενεργητικής διάθεσης, π.χ. χτυπώ, θερµαίνει, … 

▪ Παθητική σύνταξη ή διάθεση έχουµε όταν διατυπώνεται ένα νόηµα µε ρήµα 
παθητικής διάθεσης, π.χ. χτυπήθηκαν, θερµαίνεται, … 

  

Με την ενεργητική σύνταξη: 

▪ Δίνεται έµφαση (εξαίρεται) στο δράστη, δηλαδή στο πρόσωπο, ζώο ή πράγµα, 
που προβαίνει σε µια ενέργεια . Έτσι, το γραµµατικό υποκείµενο (το υποκείµενο 
της πρότασης) συµπίπτει µε το λογικό υποκείµενο-δράστη (το υποκείµενο που µε 
βάση το νόηµα ενεργεί). 

▪ Το ύφος γίνεται πιο άµεσο, προσωπικό, ζωντανό, ενώ ο λόγος, επειδή 
ακολουθεί τη λογική σειρά των µετεχόντων στην ενέργεια-δράση, είναι 
πιο καθαρός και κατανοητός, διευκολύνοντας τις διαδικασίες πρόσληψης και 
κατανόησης των νοηµάτων. 

  

Με την παθητική σύνταξη: 

▪ Η δράση παρουσιάζεται από την προοπτική-οπτική γωνία του δέκτη, από την 
προοπτική δηλαδή αυτού που δέχεται ή βιώνει την ενέργεια του λογικού 
υποκειµένου. Άρα, η έµφαση δίνεται στο αποτέλεσµα/στο δέκτη της 
ενέργειας του ρήµατος που δηλώνεται µε την ενεργητική σύνταξη-διάθεση. Ο 
δέκτης δηλώνεται ως υποκείµενο της παθητικής σύνταξης και ο δράστης (που 
αποτελεί το λογικό υποκείµενο της ενεργητικής σύνταξης) δηλώνεται µε τη 
µορφή ποιητικού αιτίου. 

▪ Το ύφος γίνεται πιο απρόσωπο και τυπικό, ενώ ο λόγος αποκτά 
µεγαλύτερη πυκνότητα και γίνεται πιο σύνθετος. 

  

Μετατροπή της ενεργητικής σύνταξης σε παθητική 

1) Αν το ρήµα είναι µονόπτωτο (παίρνει ένα αντικείµενο), τότε: 

▪ Το ρήµα ενεργητικής διάθεσης µετατρέπεται σε ρήµα παθητικής διάθεσης. 
▪ Το αντικείµενο του µονόπτωτου µεταβατικού ρήµατος µετατρέπεται σε 

υποκείµενο του παθητικού ρήµατος. 
▪ Το υποκείµενο του µονόπτωτου µεταβατικού ρήµατος µετατρέπεται σε 

ποιητικό αίτιο του παθητικού ρήµατος. 
Π.χ. «Ο Άρης χτύπησε τον Κώστα.» (ενεργητική) 

       «Ο Κώστας χτυπήθηκε από τον Άρη.» (παθητική) 

Ό τ α ν τ α ρ ή µ α τ α σ υ µ π λ η ρ ώ ν ο ν τ α ι µ ε ε ξ α ρ τ η µ έ ν η π ρ ό τ α σ η µ ε 
το ότι ή να (δευτερεύουσα ονοµατική ειδική ή βουλητική) ως αντικείµενο, στην 
παθητική σύνταξη-διάθεση προβάλλεται η εξαρτηµένη πρόταση ως 
υποκείµενο. 

Π.χ. «Οι γονείς µου αποφάσισαν να αλλάξουµε σπίτι» (ενεργητική) 

«Αποφασίστηκε από τους γονείς µου να αλλάξουµε σπίτι» (παθητική) 
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2) Αν το ρήµα είναι δίπτωτο (παίρνει δύο αντικείµενα, άµεσο και έµµεσο), τότε: 

▪ Το ρήµα ενεργητικής διάθεσης µετατρέπεται σε ρήµα παθητικής διάθεσης. 
▪ Το άµεσο αντικείµενο του δίπτωτου µεταβατικού ρήµατος µετατρέπεται σε 

υποκείµενο του παθητικού ρήµατος. 
▪ Το έµµεσο αντικείµενο του δίπτωτου µεταβατικού ρήµατος συνήθως 

διατηρείται ή γίνεται εµπρόθετο αντικείµενο του παθητικού ρήµατος. 
▪ Το υποκείµενο του δίπτωτου µεταβατικού ρήµατος µετατρέπεται σε 

ποιητικό αίτιο του παθητικού ρήµατος. 
Π.χ.   «Ο καθηγητής εξετάζει τους µαθητές µαθηµατικά (ή στα µαθηµατικά).» 
(ενεργητική) 

       «Οι µαθητές εξετάζονται µαθηµατικά (ή στα µαθηµατικά) από τον 
καθηγητή.» (παθητική) 

Υποπεριπτώσεις: 

1. Όταν τα ρήµατα συντάσσονται-συµπληρώνονται µε ένα ονοµατικό στοιχείο ως 
άµεσο αντικείµενο και µία εξαρτηµένη πρόταση (δευτερεύουσα ονοµατική) ως 
έµµεσο αντικείµενο, 

Π.χ. «Ο δάσκαλος ενηµέρωσε τον µαθητή ότι πέτυχε στις εξετάσεις» (ενεργητική) 

«Ο µαθητής ενηµερώθηκε από το δάσκαλο ότι πέτυχε στις εξετάσεις» (παθητική) 

2. Όταν τα ρήµατα (ρήµατα µε σηµασία τύπου επιβάλλω και λέω, π.χ. 
ανακοινώνω, αναφέρω, αναθέτω, απαιτώ, επιβάλλω, γράφω, λέω, επιτρέπω, 
ζητάω , υπαγορεύω , υπενθυµ ί ζω , ψιθυρ ί ζω , οφε ίλω , προτε ίνω , 
συνιστώ) συντάσσονται-συµπληρώνονται µε µία εξαρτηµένη πρόταση 
(δευτερεύουσα ονοµατική) ως άµεσο αντικείµενο και µε ένα προθετικό σύνολο 
ως έµµεσο αντικείµενο, 

Π.χ. «Ο διευθυντής ανακοίνωσε στους µαθητές ότι αύριο δε θα λειτουργήσει το 
σχολείο» (ενεργητική) 

«Ανακοινώθηκε στους µαθητές (από τον διευθυντή) ότι αύριο δε θα λειτουργήσει το 
σχολείο» (παθητική) 

1. Σπανιότερα, ορισµένα ρήµατα προσφέρουν τη δυνατότητα, κατά την παθητική 
σύνταξη-διάθεση, να προβληθεί ως υποκείµενο το έµµεσο αντικείµενο της 
ενεργητικής σύνταξης. 

«Ο εργοδότης δεν πλήρωσε τις υπερωρίες στους εργαζόµενους» (ενεργητική) 

«Οι εργαζόµενοι δεν πληρώθηκαν τις υπερωρίες (από τον εργοδότη)» (παθητική) 

3) Αν το ρήµα συντάσσεται µε δύο αιτιατικές, από τις οποίες η πρώτη είναι 
αντικείµενο και η δεύτερη κατηγορούµενο του αντικειµένου, τότε: 

▪ Το ρήµα ενεργητικής διάθεσης µετατρέπεται σε ρήµα παθητικής διάθεσης. 
▪ Η αιτιατική που είναι αντικείµενο του ενεργητικού ρήµατος 

γίνεται υποκείµενο του παθητικού ρήµατος. 
▪ Η αιτιατική που είναι κατηγορούµενο του αντικειµένου του ενεργητικού 

ρήµατος µετατρέπεται σε πτώση ονοµαστική και γίνεται κατηγορούµενο του 
υποκειµένου του παθητικού ρήµατος. 
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▪ Το υποκείµενο του ενεργητικού ρήµατος µετατρέπεται σε ποιητικό αίτιο του 

παθητικού ρήµατος. 
Π.χ. «Ο καθηγητής χαρακτήρισε την Άννα αδιάφορη.» (ενεργητική) 

«Η Άννα χαρακτηρίστηκε αδιάφορη από τον καθηγητή.» (παθητική) 

4) Αν το ενεργητικό µεταβατικό ρήµα λήγει σε –µαι, τότε δεν µπορεί να 
χρησιµοποιηθεί το ίδιο και ως ρήµα παθητικής διάθεσης και αν σχηµατίζει παθητική 
διάθεση τη σχηµατίζει περιφραστικά µε το ένα µέρος να προέρχεται από το θέµα του. 

Π.χ. «Οι ισχυροί εκµεταλλεύονται τους αδύνατους.» (ενεργητική) 

«Οι αδύνατοι γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης από τους ισχυρούς.» (παθητική) 

Παραδείγµατα τέτοιων ρηµάτων: 

5) Άλλες περιπτώσεις: 

1. Ορισµένα από τα ρήµατα που δηλώνουν συναίσθηµα ή γνώση συµπληρώνονται 
στην ενεργητική σύνταξη-διάθεση από αντικείµενο που δηλώνει αυτόν που 
βιώνει την ενέργεια και στην παθητική σύνταξη-διάθεση προβάλλουν τον 
βιώνοντα ως υποκείµενο. Το δε υποκείµενο της ενεργητικής σύνταξης στην 
παθητική δεν δηλώνεται µε ποιητικό αίτιο, αλλά µε ένα συµπλήρωµα µε την 
πρόθεση µε ή για. 

Π.χ. «Αυτό δεν σε ικανοποιεί!» (ενεργητική) 

«Δεν ικανοποιείσαι µε αυτό!» (παθητική) 

«Η πολιτική ενδιαφέρει ελάχιστα τους νέους» (ενεργητική) 

«Οι νέοι ενδιαφέρονται ελάχιστα για την πολιτική» (παθητική) 

Στην κατηγορία αυτών των ρηµάτων εντάσσονται και αυτά που στην παθητική σύνταξη 
είναι δυνατή η χρήση διαφορετικών συµπληρωµάτων, π.χ.: 

▪ Κάτι απογοητεύει ή ενθουσιάζει ή ενοχλεί ή εντυπωσιάζει ή ικανοποιεί ή 
ξετρελαίνει ή παραξενεύει ή πειράζει κάποιον (ενεργητική) → κάποιος 

Ενεργητική διάθεση Παθητική διάθεση

▪εκμεταλλεύομαι κάτι ▪κάτι γίνεται αντικείμενο εκμετάλλευσης

▪αντιλαμβάνομαι κάτι ▪κάτι γίνεται αντιληπτό
▪ανέχομαι κάτι ▪κάτι γίνεται ανεκτό
▪δέχομαι κάτι ▪κάτι γίνεται δεκτό
▪περιποιούμαι κάποιον ▪κάποιος δέχεται (τις) περιποιήσεις

▪υπόσχομαι να ή ότι… ▪δίνεται (η) υπόσχεση να ή ότι…
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απογοητεύεται ή ενθουσιάζεται ή ενοχλείται ή εντυπωσιάζεται ή ικανοποιείται ή 
ξετρελαίνεται ή πειράζεται µε κάτι ή από κάτι (παθητική) 

▪ Κάτι στεναχωρεί κάποιον (ενεργητική) → κάποιος στεναχωριέται µε κάτι ή για 
κάτι 

▪ Κάτι λυπεί κάποιον (ενεργητική) → κάποιος λυπάται για κάτι ή εξαιτίας 
κάποιου 

1. Σε ορισµένα ρήµατα (π.χ. ενσωµατώνει, περιέχει, περιλαµβάνει) το υποκείµενο 
ενεργητικής διάθεσης αντιστοιχεί στην παθητική διάθεση µε συµπλήρωµα του 
τόπου. 

Π.χ. «Η τιµή περιλαµβάνει και τα έξοδα µετακίνησης» (ενεργητική) 

«Τα έξοδα µετακίνησης περιλαµβάνονται στην τιµή» (παθητική) 

1. Τέλος, το υποκείµενο της ενεργητικής σύνταξης-διάθεσης µπορεί στην παθητική 
να αποδοθεί και µε γενική προσδιοριστική. 

Π.χ. «Ο άνθρωπος δε θα χάσει την πίστη του, αν αγωνίζεται για υψηλά ιδανικά» 
(ενεργητική) 

«Η πίστη του ανθρώπου δε θα χαθεί, αν αγωνίζεται για υψηλά ιδανικά» (παθητική) 

ΠΗΓΗ: https://blogs.e-me.edu.gr/hive-neglossag/
%ce%b8%ce%b5%cf%89%cf%81%ce%af%ce%b1/%ce%b1%ce%bd%ce%ac%cf%80%cf%84%cf%85%ce%be%ce%b7-
%cf%86%cf%81%ce%ac%cf%83%ce%b7%cf%82-%cf%83%ce%b5-
%cf%80%ce%b1%cf%81%ce%ac%ce%b3%cf%81%ce%b1%cf%86%ce%bf/


